
 

 

پيام رهبر معظم انقلاب به كنگره عظيم حج - 17 /آذر/ 1387

حضرت آيت االله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي در پيامي به كنگره عظيم حج، فريضه حج را دربرگيرنده
عناصر اصلي تربيت فردي و اجتماعي خواندند و با اشاره به افق بسيار روشن و اميد بخش امت اسلامي و شكست

صهيونيزم و امريكا در ميدانهاي مقابله با مسلمانان تأكيد كردند: امت اسلامي با يقين به وعدههاي صدق الهي،
گردنههاي دشوار پيش رو را نيز با ايمان و اخلاص ـ اميد و جهاد ـ  و صبر و بصيرت پشت سر خواهد گذاشت.

متن اين پيام كه امروز در مراسم برائت از مشركين در صحراي عرفات قرائت شد به اين شرح است:

بسم االله الرحمن الرحيم
سرزمین وحی، بار دیگر انبوه مؤمنان را در ضیافت سالانهی خود گرد آورده است. جانهای مشتاق از سراسر جهان

اكنون در زادگاه اسلام و قرآن، به مناسكی سرگرماند كه تدبر در آن، نمائی از درس جاودانهی اسلام و قرآن به بشریت
را نشان میدهد و خود، گامهای نمادین برای پیاده كردن و به كار بستن آن است.

هدف از این درس بزرگ، رستگاری و سرافرازی ابدی انسان، و راه آن تربیت انسان صالح و تشكیل جامعهی صالح
است، انسانی كه در دل و در عمل، خدای یگانه را بپرستد و خویشتن را از شرك و آلودگیهای اخلاقی و هوسهای
انحرافی پاك كند ؛ و جامعهئی كه در ساخت آن، عدالت و آزادگی و ایمان و نشاط و همهی نشانههای زندگی و

پیشرفت به كار رود.
در فریضهی حج، عناصر اصلی برای این تربیت فردی و اجتماعی گنجانیده شده است. از لحظه احرام و بیرون آمدن از
تشخصات فردی و ترك بسیاری از لذتها و خواهشهای نفسانی، تا طواف بر گرد نماد توحید، و نماز در جایگاه ابراهیم
بتشكن و فداكار، و از حركت شتابان میان دو كوه، تا آرام گرفتن در عرصهی عرفات در میان خیل عظیم موحدان از

هر رنگ و نژاد، و تا گذراندن شبی با ذكر و نیاز در مشعرالحرام و انس جداگانهی هر دل با خدا در عین حضور در میان
آن جمع متراكم، و سپس حضور در منی و سنگباران نمادهای شیطانی، و آنگاه تجسم پر معنای قربانی كردن، و

اطعام مستمندان و رهگذران، همه و همه آموزش و تمرین و یادآوری است.
در این مجموعهی كامل، از سوئی اخلاص و صفا و دل بریدن از سرگرمیهای مادی و از سوئی سعی و تلاش و پایداری

؛ از سوئی انس و خلوت با خدا و از سوئی وحدت و یكدلی و همرنگی با خلق ؛ از سوئی پرداختن به آراستگی دل و
جان و از سوئی دل سپردن به انسجام پیكرهی عظیم امت مسلمان ؛ از سوئی خشوع در پیشگاه حق و از سوئی

صلابت در برابر باطل ؛ و خلاصه از سوئی پر كشیدن در هوای آخرت و از سوئی عزم راسخ برای آراستن دنیا، در هم
تنیده و یكپارچه آموزش داده و تمرین میشود: « وَ مِنْهُمْ مَنْ يَقُولُ رَبَّنا آتِنا فِي الدُّنْيا حَسَنَةً وَ فِي الآْخِرَةِ حَسَنَةً وَ

قِنا عَذابَ النَّارِ ».
و بدینگونه است كه كعبهی شریف و مناسك حج، مایهی قوام و قیام جوامع بشری و انباشته از سود و بهره برای

انسانها است: «جَعَلَ اللَّهُ الْكَعْبَةَ الْبَيْتَ الْحَرامَ قِياماً لِلنَّاس » و «ليَشْهَدُوا مَنافِعَ لَهُمْ وَ يَذْكُرُوا اسْمَ اللَّهِ فِي أَيَّامٍ
مَعْلُوماتٍ »

مسلمانان از هر كشور و هر نژاد، امروز بیش از همیشه باید این فریضهی بزرگ را قدر بدانند و از آن بهره گیرند ؛ زیرا
افق در پیش چشم امت اسلامی امروز از همیشه روشنتر و امید برای رسیدن به هدفهائی كه اسلام برای فرد و

جامعهی مسلمان ترسیم كرده، از همیشه بیشتر است. اگر امت اسلامی در دو قرن گذشته دچار فروپاشی و هزیمت
در برابر تمدن مادی غرب و مكتبهای الحادی از هر دو نوع چپ و راست آن بود، اكنون در قرن پانزدهم هجری این

مكاتب سیاسی و اقتصادی غربند كه پای در گِل و دچار ضعف و فروپاشی و هزیمتاند و اسلام با بیداری مسلمانان و
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بازیافت هویّت خویش و با مطرح شدن اندیشهی توحیدی و منطق عدالت و معنویّت، دور تازهئی از شكوفائی و عزت
خویش را آغاز كرده است.

كسانی كه در گذشتهئی نه چندان دور آیهی یأس میخواندند و نه تنها اسلام و مسلمین بلكه اساس معنویت و
دینداری را در برابر هجوم تمدن غرب، از دسترفته میپنداشتند، امروز سر بر افراشتن اسلام و تجدید حیات قرآن و

اسلام، و متقابلاً ضعف و زوال تدریجی آن مهاجمان را به چشم میبینند. و با زبان و دل تصدیق میكنند.
من با اطمینان كامل میگویم: این هنوز آغاز كار است، و تحقق كامل وعدهی الهی یعنی پیروزی حق بر باطل و

بازسازی امت قرآن و تمدن نوین اسلامی در راه است: «وَعَدَ اللَّهُ الَّذِينَ آمَنُوا مِنْكُمْ وَ عَمِلُوا الصَّالِحاتِ لَيَسْتَخْلِفَنَّهُمْ
فِي الأَْرْضِ كَمَا اسْتَخْلَفَ الَّذِينَ مِنْ قَبْلِهِمْ وَ لَيُمَكِّنَنَّ لَهُمْ دِينَهُمُ الَّذِي ارْتَضى لَهُمْ وَ لَيُبَدِّلَنَّهُمْ مِنْ بَعْدِ خَوْفِهِمْ أَمْناً

يَعْبُدُونَنِي لا يُشْرِكُونَ بِي شَيْئاً وَ مَنْ كَفَرَ بَعْدَ ذلِكَ فَأُولئِكَ هُمُ الْفاسِقُونَ»
نشانهی این وعدهی تخلفناپذیر در اولین و مهمترین مرحله، پیروزی انقلاب اسلامی در ایران و بنای بلندآوزهی نظام

اسلامی بود كه ایران را به پایگاه مستحكمی برای اندیشهی حاكمیت و تمدن اسلامی تبدیل كرد. سر بر آوردن این
پدیدهی معجزآسا، درست در اوج هیاهوی مادیگری و اسلامستیزیِ چپ و راست فكری و سیاسی، و آنگاه مقاومت و

استحكام آن در برابر ضربات سیاسی و نظامی و اقتصادی و تبلیغاتی كه از همه سو نواخته میشد، در دنیای اسلام
امیدی تازه برانگیخت و شوری در دلها پدید آورد. هر چه زمان گذشته، این استحكام ـ به حول و قوهی الهی ـ بیشتر
و آن امید ریشهدارتر شده است. در طول سه دههئی كه بر این ماجرا میگذرد، خاورمیانه و كشورهای مسلمان آسیا و

افریقا، صحنهی این هماوردی پیروزمندانه است. فلسطین و انتفاضهی اسلامی و قیام دولت فلسطینی و مسلمان،
لبنان و پیروزی تاریخی حزباالله و مقاومت اسلامی بر رژیم مستكبر و خونخوار صهیونیست ؛ عراق و تشكیل دولت
مسلمان و مردمی بر ویرانههای رژیم ملحد و دیكتاتور صدام ؛ افغانستان و هزیمت خفتبار اشغالگران كمونیست و
رژیم دستنشاندهی آن ؛ شكست و ناكامی همهی طرحهای استكباری امریكا برای سیطره بر خاورمیانه ؛ گرفتاری و

آشفتگی علاجناپذیر در درون رژیم غاصب صهیونیست ؛ فراگیر شدن موج اسلامخواهی در بیشتر یا همهی كشورهای
منطقه و بویژه در میان جوانان و روشنفكران ؛ پیشرفت شگفتآور علمی و فناوری در ایران اسلامی به رغم تحریم و
محاصرهی اقتصادی ؛ شكست جنگافروزان در امریكا در عرصهی سیاسی و اقتصادی ؛ احساس هویت و تشخص در

اقلیتهای مسلمان در بیشتر كشورهای غربی ؛ همه و همه نشانههای آشكار پیروزی و پیشروی اسلام در هماوردی
با دشمنان در این قرن یعنی قرن پانزدهم هجری است.

برادران و خواهران! این پیروزیها یكسره محصول جهاد و اخلاص است. آنگاه كه صدای خدا از حلقوم بندگان خدا به
گوش رسید ؛ آنگاه كه همت و نیروی مجاهدان راه حق به میدان آمد ؛ و آنگاه كه مسلمان به عهد و قرار خود با خدا
عمل كرد، خدای علیّ قدیر نیز وعدهی خود را محقق ساخت و مسیر تاریخ عوض شد:« أَوْفُوا بِعَهْدِي أُوفِ بِعَهْدِكُم »

«إِنْ تَنْصُرُوا اللَّهَ يَنْصُرْكُمْ وَ يُثَبِّتْ أَقْدامَكُمْ » «ً وَ لَيَنْصُرَنَّ اللَّهُ مَنْ يَنْصُرُهُ إِنَّ اللَّهَ لَقَوِيٌّ عَزِيز» «إِنَّا لَنَنْصُرُ رُسُلَنا وَ الَّذِينَ
آمَنُوا فِي الْحَياةِ الدُّنْيا وَ يَوْمَ يَقُومُ الأَْشْهادُ»

این هنوز آغاز راه است. ملتهای مسلمان هنوز گردنههای دشواری بر سر راه دارند. عبور از این گردنهها نیز جز با ایمان
و اخلاص، جز با امید و جهاد، جز با بصیرت و صبر، میّسر نخواهد گشت. با یأس و منفیبافی، با بیتفاوتی و

بیهمتی، با بیصبری و شتابزدگی، با بدگمانی به صدق وعدهی الهی، این راه طی نخواهد شد.
دشمن زخمخورده همهی توان خود را به میدان آورده و خواهد آورد. باید هوشیار و خردمند و شجاع و فرصتشناس

بود ؛ در این صورت همهی تلاش دشمن ناكام خواهد ماند. در این سیسال هم دشمن یعنی عمدتاً امریكا و
صهیونیسم با همهی توانی كه میتوانستند به كار برند در میدان بودند، ولی ناكام ماندند. آینده هم نیز چنین خواهد

بود. انشااالله
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شدت عمل دشمن غالباً نشانهی ضعف و بیتدبیری اوست. به صحنهی فلسطین و بویژه غزه بنگرید. حركات
بیرحمانه و دژخیمانهی دشمن در غزه كه نظیر آن در تاریخ ظلمهای بشری كمتر دیده شده است، نشانهی ضعف او

در فائق آمدن بر ارادهی مستحكم آن مردان و زنان و جوانان و كودكانی است كه با دست خالی، در برابر رژیم غاصب و
پشتیبانش یعنی ابرقدرت امریكا ایستاده و خواستهی آنها را كه رویگردانی از دولت حماس است زیر پای خود

افكندهاند. درود خدا بر آن ملت مقاوم و بزرگ. مردم غزه و حكومت حماس این آیات جاودانهی قرآن را معنی كردند:
«وَ لَنَبْلُوَنَّكُمْ بِشَيْ ءٍ مِنَ الْخَوْفِ وَ الْجُوعِ وَ نَقْصٍ مِنَ الأَْمْوالِ وَ الأَْنْفُسِ وَ الثَّمَراتِ وَ بَشِّرِ الصَّابِرِينَ *الَّذِينَ إِذا

أَصابَتْهُمْ مُصِيبَةٌ قالُوا إِنَّا لِلَّهِ وَ إِنَّا إِلَيْهِ راجِعُونَ *أُولئِكَ عَلَيْهِمْ صَلَواتٌ مِنْ رَبِّهِمْ وَ رَحْمَةٌ وَ أُولئِكَ هُمُ الْمُهْتَدُونَ» و
«لَتُبْلَوُنَّ فِي أَمْوالِكُمْ وَ أَنْفُسِكُمْ وَ لَتَسْمَعُنَّ مِنَ الَّذِينَ أُوتُوا الْكِتابَ مِنْ قَبْلِكُمْ وَ مِنَ الَّذِينَ أَشْرَكُوا أَذىً كَثِيراً وَ إِنْ

تَصْبِرُوا وَ تَتَّقُوا فَإِنَّ ذلِكَ مِنْ عَزْمِ الأُْمُورِ».
پیروز نهائی در این كارزار حق و باطل، جز حق نیست و این ملت مظلوم و صبور فلسطین است كه سرانجام بر دشمن

پیروز خواهد شد «وَ كانَ اللَّهُ قَوِيًّا عَزِيزاً » همین امروز هم علاوهبر ناكامی در شكستن مقاومت فلسطینیان، در
عرصهی سیاسی با دروغ در آمدن داعیههای آزادیطلبی و دموكراسیخواهی و شعار حقوقبشر، شكست سختی بر

آبروی رژیم امریكا و بیشتر رژیمهای اروپائی وارد آمده است كه به این زودی قابل جبران نخواهد بود. رژیم بیآبروی
صهیونیستی از همیشه روسیاهتر و برخی رژیمهای عربی نیز در این امتحان عجیب، بازندهی تتمهی آبروی نداشتهی

خودند. وَ سَيَعْلَمُ الَّذِينَ ظَلَمُوا أَيَّ مُنْقَلَبٍ يَنْقَلِبُونَ. والسلام علي عباداالله الصالحین
سيّدعلي حسيني خامنهاي
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